

DOI: 10.18572/1812-3783-2021-2-57-60

СОЦИАЛЬНО-ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ ПРИЧИНЫ ПРЕСТУПНОГО ПОВЕДЕНИЯ ИНВАЛИДОВ И ПОЖИЛЫХ ЛИЦ

Заборовская Юлия Михайловна,
преподаватель кафедры государственно-правовых дисциплин
Кузбасского института Федеральной службы исполнения наказаний
dum333@bk.ru

В статье анализируются социально-психологические причины преступного поведения инвалидов и пожилых лиц, отбывающих наказание в виде лишения свободы. Автором проведено анкетирование инвалидов и пожилых лиц, совершивших преступление и отбывающих наказание в виде лишения свободы, дана криминологическая характеристика осужденных инвалидов и пожилых лиц, выявлены мотивы их преступного поведения. В результате исследования автором раскрыты социально-психологические причины преступного поведения инвалидов и пожилых лиц, предложены изменения в ст. 180 Уголовно-исполнительного кодекса РФ.

Ключевые слова: осужденные инвалиды, осужденные пожилого возраста, предупреждение преступлений, доступная среда, уголовно-исполнительная система, лишение свободы, рецидивная преступность.

SOCIAL AND PSYCHOLOGICAL REASONS OF CRIMINAL BEHAVIOR OF PERSONS WITH DISABILITIES AND ELDERLY PEOPLE

Zaborovskaya Yulia M.
Lecturer of the Department of State and Legal Disciplines
of the Kuzbass Institute of the Federal Penitentiary Service

In article the social and psychological reasons of criminal behavior of the disabled people and elderly persons serving sentence in the form of imprisonment are analyzed. The author has carried out questioning of the disabled people and elderly persons who have committed a crime and serving sentence in the form of imprisonment, the criminological characteristic of the condemned disabled people and elderly persons is given, motives of their criminal behavior are revealed. As a result of a research the author has opened the social and psychological reasons of criminal behavior of disabled people and elderly persons, changes in article 180 of the Penal Code of the Russian Federation are offered.

Keywords: the condemned disabled people, convicts of advanced age, prevention of crimes, the available environment, a penal correction system, imprisonment, recurrent crime.